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Bakgrunn. 

Fjellstyret i Engerdal har tradisjon for årlig å vedta opplegg for småviltjakta. De senere år har 
flere fjellstyrer utarbeidet driftsplaner for småvilt som definerer målsettinger og gir rammer 
for jaktuttak, korttyper, jaktregler, prissetting, fordeling mellom innen- og utenbygds m.m. 
Engerdal fjellstyre har i sine vedtak hensyntatt de årlige takseringene som blir gjort. I tillegg 
er de lokale forhold vektlagt. Sammen utgjør dette et kunnskapsgrunnlag som anses 
tilstrekkelig for å bestemme avskytingen av de ulike artene.  

I sak 03.21 gjorde Fjellstyret en evaluering og en grundig vurderinger av sitt opplegg med 
småviltjakt. I forkant av saken gjennomførte fjellstyret en høring, og interessenter kom med 
innspill. Denne grundige gjennomgangen var verdifull, og administrasjonen ser ingen grunn 
for å gå inn i bakgrunnen for alle detaljer når saken legges fram for Fjellstyret nå.  

I og med det på forhånd ikke kan spås hvilken produksjon eller tetthet av fugl vi kommer til å 
få i år, legges derfor fjorårets ordning til grunn i administrasjonens forslag. Dette vurderes 
som robust og bærekraftig. 

 

Takseringsresultat, opplegg og fangstrapport for 2022. 

Takseringsresultatet i 2022 for merparten av statsallmenningen viste at rypa hadde en 
kyllingproduksjon på 4,5 (3,9i 2021, 2,5 i 2020, 1,7 i 2019, 5,6 i 2018, 5,5 i 2017, 3,9 i 2016 
og 1,5 i 2015) kyllinger pr par (med et konfidensintervall mellom 3,5 og 5,5). Tettheten med 
fugl var 10,8 (8,2i 2021, 6,7 i 2020, 4 i 2019, 14,8 i 2018, 11,3 i 2017, 4,7 i 2016 og 2,7 i 
2015) pr km2 (med et konfidensintervall mellom 7,5 og 15,4). På 123 km linje ble det  gjort 
70 (60 i 2021, 58 i 2020, 48 i 2019, 101 i 2018, 75 i 2017 og 45 i 2016) observasjoner av fugl 
og til sammen ble det observert 382 (290 i 2021, 217 i 2020, 153 i 2019, 705 i 2018, 503 i 
2017 og 252 i 2016) fugl på disse linjene. Oppsummert for rype kan en derfor si at 
sammenlignet med foregående år hadde kyllingproduksjonen økt noe, tettheten av fugl var 
høyere, og det ble gjort flere fugleobservasjoner langs linjene i år. Den sørlige delen av 
statsallmenningen som har fjellområder felles med den privateide delen i kommunen var 
tallene høyere. Det skyldes nok at disse områdene jevnt over har en høyere produksjon, og 
historisk er det også slik at disse områdene har hatt en høyere tetthet og større produksjon enn 
områdene lenger nord i kommunen. Se for øvrig området «Vilt 1» og  «Vilt 2» i 
takseringsresultatene.  

 



 

Figur 1: Viser tetthet og produksjon av rype på statsallmenningen i Engerdal med 
tilgrensende områder i perioden 2007-2022, jmf område «Vilt 2» og «Vilt3» i 
takseringsrapport. 

 

For skogsfugl lå kyllingproduksjonen på 2,6 (2,2 i 2021, 3,6 i 2020, 0,4 i 2019, 5 i 2018, 2,4 i 
2017, 1,9 i 2016 og 1,1 i 2015) pr. høne, mens den totale tettheten av fugl var 5,4 pr km2  (CL 
3,4 – 9,3) (5,6 i 2021, 4 i 2020, 4,7 i 2019, 6,3 i 2018, 5,3 i 2017, 4,4 i 2016 og 1,6 i 2015). På 
112 km taksert linje ble det gjort 47 (59 i 2021, 38 i 2020, 58 i 2019, 66 i 2018, 55 i 2017, 48 
i 2016) observasjoner med til sammen 128 fugl (128 i 2021, 111 i 2020, 88 i 2019, 242 i 
2018, 174 i 2017 og 150 i 2016) fugl.  Oppsummert for skogsfugl kan en derfor si at 
sammenlignet med 2021 var kyllingproduksjonen høyere, mens tettheten av fugl va 
omtrentlig lik. Det er observert like mange fugl totalt langs linjene.  

 



 

Figur 2: Viser tetthet og produksjon av skogsfugl på statsallmenningen i Engerdal i perioden 
2007 – 2022.  

 

I 2022 vedtok fjellstyret å selge 175 ukeskort for perioden 10. – 23. september. Av disse 175 
korta var 75 forbeholdt innenbygdsboende jegere, 20 forbeholdt hytteeiere på 
statsallmenningen, 20 kort ble solgt gjennom overnattingsbedrifter og 60 kort ble tildelt etter 
søknad gjennom inatur.no.  

Etter takseringsperioden i august vedtok fjellstyret å selge ytterligere 85 sesongkort (hvorav 
40 forbeholdt innenbygds. Evt. betaling for ukeskort i september ble fratrekt prisen for 
sesongkortet), 20 ukeskort (hvorav 10 forbeholdt innenbygdsboende) og 100 dagskort (hvorav 
20 forbeholdt innenbygdsboende).  

Det er for dette jaktopplegget rapportert at det er jaktet 1074 dager (1185 i 2021). Naturlig 
nok er det innbygdsboende jegere som gjennom sesongen jakter flest dager. Det er skutt 388  
ryper (419 i 2021) (hvorav 52 (58) fjellryper), 23 (53) orrhaner og 16 (26) tiur. Samlet ble det 
da skutt 0,4 fugl pr. jaktdag. Til sammenligning ble det skutt 0,42 pr dag i 2021, i 2020 0,55 
pr jaktdag, i 2019 0,53 og i 2018 0,68.  

 

Administrative vurderinger.  

Opplegget for rype- og skogsfugljakt på statsallmenningen 2023.  

For 2023 foreslås det fra administrasjonens side en videreføring av samme opplegget som var 
i 2022, men med to endringer: For det første foreslås det å ikke videreføre ordningen med å 
holde av et antall kort til hytteeiere. Dette fordi Miljødirektoratet har gjort en vurdering om at 
en slik ordning ikke er i tråd med intensjonen i Fjelloven, se vedlegg. For det andre foreslås 
det at Fjellstyret holder av 12 jaktkort som selges i en pakke sammen med overnatting i ei 
fjellstyrekoie. Det foreslås 4 slike pakker a 1 uke i september. dette er et opplegg som 



Miljødirektoratet godkjenner under forutsetning av at prisen for jaktkortet er den samme som 
den ville vært uten at hytte inngår. Flere andre fjellstyrer har hatt slike ordninger i flere år 
allerede.  

Dette innebærer at det foreslås å forhåndsselge 190 kort nå i april. Skulle takseringen vise 
fortsatt gode bestander så kan det vurderes å legge ut flere kort. Dette gjøres gjennom 
fjellstyrevedtak etter at takseringsresultatet er kjent.  

Det kan gjøres forskjellige vurderinger om dette er fornuftig eller ikke, så lenge vi ikke 
kjenner bestand eller produksjon nå i år. Administrasjonens oppfatning er at et såpass lite 
kortantall som foreslås kan forsvares sjøl i et dårlig år. Ved salg av kortene tas det forbehold 
om at avlysning kan skje. Og det vurderes også som en grei ordning at jegerne gis mulighet til 
å frivillig avstå fra tilbudet (refusjon) dersom de ønsker det ut fra bestandshensyn.  

I sak 03.15 vedr jaktkort til overnattingsbedrifter fattet Fjellstyret vedtak om at ordningen 
kunne videreføres under forutsetning av at fugletilgangen ikke blir dårligere. På bakgrunn av 
dette har ikke fjellstyret fordelt kort til overnattingsbedrifter i noen år, men har de to siste åra 
valgt å forbeholde inntil 20 kort til overnattingsbedrifter. Tildelingen ble administrert av 
Destinasjon Femund Engerdal. Tidligere år har administrasjonen fremført at i gitte tilfeller 
kan slike kort være i strid med prinsippet om allmennhetens tilgang. Det skal derfor ved 
tildeling tas hensyn til dette aspektet, slik at ikke enkeltpersoner har «klippekort» ved 
tildelingen. DFE utarbeidet et sett retningslinjer som fjellstyret godkjente. Tilbakemeldingen 
fra DFE er at overnattingsbedriftene ønsker ordningen videreført. Hvordan Miljødirektoratet 
stiller seg til slike ordninger er imidlertid litt usikkert (jfr e-post av 25. mars, se vedlegg), og 
fjellstyret har bedt om en avklaring på det.  

I tillegg Fjellstyret de to siste åra hatt et antall kort for hytteeiere på statsallmenningen. Disse 
tildeles etter søknad med påfølgende loddtrekning. På samme vis som ordningen med kort til 
overnattingsbedrifter kan denne ordningen redusere allmennhetens mulighet for å oppnå jakt. 
Miljødirektoratet har svart NFS i e-post av 25/3-23 at de anser en slik ordning som å ikke 
være ihht intensjonene med Fjelloven. Ordningen foreslås derfor ikke videreført.  

Det som administrasjonen foreslår for 2023 er ett opplegg som er mye likt det fjellstyret 
hadde i 2022, med unntak av at prisene er økes tilsvarende KPI regnet fra forrige 
reguleringstidspunkt (2021). Reguleringen tilsvarer den økningen Fjellstyret la inn for 
fiskekort og hytteutleie i sitt vedtak vedr. budsjett før jul. Dette medfører at Fjellstyrets 
prisene ligger litt under prisrammene som er vedtatt i Forskrift om jakt, felling, fangst og fiske 
i statsallmenning.  

Det som administrasjonen ikke har tatt med i forslaget denne gang, men som muligens burde 
vært vurdert, er å se på muligheten for å selge noe mer kort ved å dele inn statsallmenningen i 
soner slik det var for en del år tilbake i tid. Dette burde det i så fall vært jobbet noe mer med. 
Fjellstyret står fritt til å gi sitt syn på dette i forbindelse med at det totale kortantallet 
diskuteres i «opplegg for småviltjakta 2023» 
   
Det legges opp til at det selges treningskort for hund som tidligere, men med samme 
prisjustering som for øvrige kort. En ting som en må legge merke til er at for trening av 
fuglehunder kan en trene sammenhengende fra 21/8 – 31/3. Det er altså ikke opphold under 
septemberjakta på fugl eller første uka i elgjakta. Dette har vært slik en del år, men er ikke 
like godt kjent hos alle. Grunnen til at det er åpent for hundetrening parallelt med 



jaktutøvelse, er at det tross alt er et begrenset antall kort som selges for september. Det gir 
derfor de som ikke får kort en mulighet til i det minste å trene hunden. Videre har åpningen 
for hundetrening i første elgjaktuka vært begrunnet med at de fleste fuglehunder trener på 
snaufjellet. Det medfører at de i liten grad kommer i konflikt med elgjaktutøvelsen. Men det 
er verdt å notere seg at en med denne ordningen også kan trene i skogsterreng parallelt med 
første elgjaktuka. Dersom fjellstyret velger å slippe til flere fuglejegere i september, bør det 
gjøres en vurdering om hvorvidt muligheten for trening bør innskrenkes i samme periode.  

Administrasjonen foreslår videre at alle kort i utgangspunktet selges digitalt, både for innen- 
og utenbygds. Et nettsalg vil være den mest effektive håndteringen av kortsalget. Systemet 
gjør også jaktrapporteringen enklere. Gjennom forhandlerløsning har fjellstyrekontoret og 
turistbedrifter som ønsker å selge kort, mulighet til å selge kort over disk til de som ikke 
ønsker å gjøre et kjøp på nettet. I 2021 var det manuell handtering for de korta som ble solgt 
gjennom overnattingsbedrifter og korta som ble solgt til hytteeiere. Men i begge tilfellene ble 
betalingen handtert gjennom inaturs løsning.  

 

Administrasjonens forslag til vedtak/uttalelse:  

1. Engerdal fjellstyre vedtar «Opplegg for småviltjakt på statsallmenningen i Engerdal 
2023» som foreslått.  

2. Eventuell ytterligere jakt og jaktperioder samt fangstbegrensinger for disse artene 
vedtas etter taksering i august.  

3. Kortene som gjelder for jaktåret 2023/24 selges digitalt enten direkte via nettløsning 
eller via forhandlerløsning.  

4.  Betalt jaktkort som ikke benyttes refunderes ikke med mindre helt spesielle forhold 
foreligger.  

5. Jaktrapportering er obligatorisk, og skal skje umiddelbart og senest 4 dager etter endt 
jakt. Jaktrapportering gjøres digitalt. 

6. Daglig leder gis fullmakt til å avgjøre fortløpende og praktiske spørsmål som oppstår 
knyttet til vedtatte «Bestemmelser for småviltjakt på statsallmenningen 2023».  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


